

نشرة مركز قطر للقِيادات

إصدار الربع الثاني 2025



حفل تخريج منتسبي مركز قطر للقيادات دفعة 2025

أبريل 2025



تحت رعاية سعادة الشبيخة المياسة بنت حمد بن خليفة آل ثاني، رئيس مجلس إدارة مركز قطر للقيادات، احتفل المركز بتخريج الدفعة الثانية عشرة لعام 2025، والتي ضمت 142 خريجًا وخريجة من الكوادر الوطنية، يمثلون جهات حكومية وخاصة متعددة في الدولة. وشهد الحفل تخريج 127 من منتسبي برامج القيادات الوطنية، إلى جانب 15 خريجًا وخريجة من برنامج الماجستير التنفيذي في القيادة، حضر الحفل عدد من أصحاب السعادة الوزراء وكبار المسؤولين، وأعضاء هيئة التدريس، وأسر الخريجين، يتقدمهم سعادة الشبيخة المياسة بنت حمد بن خليفة آل ثاني وسعادة الشيخ عبد الله بن علي بن سعود آل ثاني، نائب الرئيس والعضو المنتدب

في كلمتها، تناولت سعادة الشبيخة المياسة بنت حمد آل ثاني دور مركز قطر للقيادات في دعم رؤية الدولة نحو اقتصاد قائم على المعرفة، من خلال ترسيخ نموذج للقيادة الأخلاقية والملهمة، وأشارت إلى أن هذا الاحتفاء لا يُعدّ مجرد تكريم فردي، بل هو تجسيدٌ لرؤية وطنية تؤمن بأهمية بناء القادة. وقالت: "القيادة ليست منصبًا، بل هي إلهامٌ للخريجين للعلم، والتعلم، والعمل... قطر تؤمن بكم وتنتظر إبداعكم". كما أكدت على قيم القيادة بقولها: "القيادة نزاهةٌ في الموقف، وشجاعةٌ في التغيير، وثباتٌ في الأزمات، وتواضعٌ في النجاح".

وأكدت سعادة الشبيخة المياسة أن خريجي هذا العام يُشكّلون امتدادًا لمسيرة قطر التنموية، مشددةً على دورهم في الحفاظ على مكتسبات الدولة، والمساهمة الفاعلة في تحقيق رؤية قطر الوطنية 2030. كما أشارت سعادتها إلى ما حققته الدولة من إنجازات في مجالات التعليم والاقتصاد والدبلوماسية، إلى جانب ريادتها في إطلاق المبادرات الابتكارية، كذلك جهود قطر لتمكين الصوت العربي في الإعلام والفنون والثقافة ليكون حاضرًا ومؤثرًا على الساحة العالمية.

ويُعد مركز قطر للقيادات، الذي تأسس عام 2008 بمبادرة من حضرة صاحب السمو الشيخ تميم بن حمد آل ثاني، منصة وطنية لتأهيل القيادات، بالتعاون مع أرقى الجامعات والمعاهد الدولية، في سبيل إعداد قادة المستقبل وتعزيز مكانة قطر عالميًا.

الأخبار و الفعاليات

جلسة "لقاء مع قائد" مع الأستاذ الدكتور أيمن اربيد

أبريل 2025

استضاف المركز في جلسة "لقاء مع قائد" الأستاذ الدكتور أيمن اربيد، نائب رئيس جامعة قطر للبحث والدراسات العليا وأستاذ علوم وهندسة الحاسوب. شارك الضيف مسيرته وتجربته القيادية مع منتسبي برنامج القيادات الحكومية، في جلسة هدفت إلى تعزيز أساليب التعلم لدى المنتسبين وإثراء الحوار التفاعلي من خلال استضافة قيادات قطرية.



انطلاق النسخة الثانية برنامج "قيادات"

مايو 2025

انطلقت أعمال النسخة الثانية من برنامج "قيادات"، الذي ينظمه ديوان الخدمة المدنية والتطوير الحكومي ممثلاً بمعهد الإدارة العامة، بالتعاون مع مركز قطر للقيادات ومؤسسة ديوك التعليمية. يستهدف البرنامج تعزيز المهارات القيادية للوكلاء المساعدين في الجهات الحكومية، عبر وحدات تدريبية متخصصة تجمع بين التطبيق العملي والمعرفة الإستراتيجية، بما يدعم جهود التطوير المؤسسي وتحقيق التميز في الأداء الحكومي.



جلسة حوار مفتوح مع سعادة المهندس ياسر بن عبدالله الجمال

مايو 2025

ضمن اللقاءات الشهرية التي ينظمها المركز، استضافت جلسة "حوار مفتوح" سعادة المهندس ياسر بن عبدالله الجمال، وكيل وزارة الرياضة والشباب. استعرض الضيف مسيرته المهنية وتجربته القيادية، بحضور عدد من خريجي المركز، في جلسة هدفت إلى إثراء الحوار وتبادل الخبرات بين أجيال القادة في قطر.





جولة ميدانية في مطار حمد الدولي

مايو 2025

نظم مركز قطر للقيادات بالتعاون مع رابطة الخريجين زيارة خاصة إلى مطار حمد الدولي، اطلع خلالها الخريجون على سير العمل في هذا المرفق الحيوي، حيث شملت الجولة أقسام إدارة العمليات، ومركز التحكم، والمنطقة المركزية "أورثشارد"، وصالات المسافرين، بالإضافة إلى التعرف على الإجراءات الأمنية والتشغيلية المعتمدة في المطار.



توقيع مذكرة تفاهم بين مركز قطر للقيادات ومعهد آسبن - الولايات المتحدة الأمريكية

مايو 2025

بحضور سعادة الشيخ الدكتور عبدالله بن علي بن سعود آل ثاني، نائب رئيس مجلس إدارة مركز قطر للقيادات والعضو المنتدب، وأعضاء مجلس الإدارة، في خطوة تعكس التزام مركز قطر للقيادات بتعزيز التعاون الدولي في تنمية القيادات الوطنية، تم توقيع مذكرة تفاهم مع معهد آسبن الأمريكي.



الحوار عبر الاختلافات - QLC Spotlight

مايو 2025

استضاف المركز الدكتور دانيال بورتريفيلد، الرئيس والمدير التنفيذي لمعهد آسبن بالإضافة إلى جيم بيكاي، نائب الرئيس والمستشار العام لمعهد آسبن، إلى جانب الأستاذ ستايس ليندسي من كادر المعهد، والخبيرة القانونية شادية المويهي في حيث ناقش المتحدثون مع خريجي المركز أهمية الحوار البناء QLC Spotlight جلسة والانفتاح على وجهات النظر في بيئات القيادة المتنوعة.



جلسة "لقاء مع قائد" مع السيدة شيخة ناصر مبارك النصر

مايو 2025

استضاف مركز قطر للقيادات السيدة شيخة ناصر مبارك النصر، مدير متحف الفن الإسلامي، في جلسة "لقاء مع قائد" موجهة إلى منتسبي برنامج القيادات المستقبلية شهدت الجلسة نقاشاً مثرياً حول مفاهيم القيادة الثقافية، وتحديات العمل في القطاع الثقافي، إلى جانب تبادل الخبرات والتجارب القيادية، كما تم التطرق إلى جوانب ومحطات من المسيرة المهنية النوعية للضيف في المجال الثقافي.



الفعاليات القادمة

فتح باب التسجيل في البرامج الوطنية لعام 2026

أغسطس 2025



سيتم فتح باب التسجيل في البرامج الوطنية لعام 2026 من 5 إلى 20 أغسطس 2025 .

انطلاق برنامج القيادات اليافعة - الزمالة الدولي بالتعاون مع اليونيتار

يوليو 2025

انطلاق برنامج القيادات اليافعة - المعسكر الصيفي 2025

يوليو 2025

الرحلات التعليمية



وحدة تعليمية في جامعة هارفارد برنامج القيادات التنفيذية

مايو 2025



اختتام الوحدة التعليمية وحفل التخرج برنامج الماجستير التنفيذي في القيادة

مايو 2025



رحلة تعليمية إلى مملكة النرويج برنامج القيادات المستقبلية

مايو 2025

البرامج المؤسسية



الدولة الأميري

Amiri Diwan

دولة قطر • State of Qatar

الإدارة المالية

رحلة تعليمية إلى كوريا الجنوبية

التحول الرقمي

رحلة تعليمية إلى واشنطن

مهارات التواصل مع الإعلام

مبادئ الاقتصاد الحديث

وزارة العدل
Ministry of Justice
دولة قطر • State of Qatar



الإدارة المالية الحكومية | الابتكار والتحول الرقمي

ديوان الخدمة المدنية والتطوير الحكومي
Civil Service and Government Development Bureau
دولة قطر • State of Qatar



إدارة المشاريع الاستراتيجية | التحول الرقمي في الحكومة



وحدة المعلومات المالية
Financial Information Unit

التكنولوجيا في القطاع الحكومي

صياغة السياسات المبنية على البيانات

قيادة فرق العمل

شراكات مركز قطر للقيادات



يعتمد نهج المركز على تكوين شراكات مع مؤسسات محلية ودولية ذات السمعة الطيبة وخبراء من مختلف المجالات والهيئات الحكومية لتعزيز جودة برامجنا وأهميتها. تساهم هذه الشراكات في توفير تجربة تعليمية استثنائية للمشاركين.

تابعنا على الموقع الإلكتروني لمركز قطر للقيادات وعبر منصات التواصل الاجتماعي، للاطلاع على أحدث الأخبار والمستجدات



🌐 www.qlc.qa 📷 [qlc.qa](https://www.instagram.com/qlc.qa) ✂️ [qlc.qa](https://www.facebook.com/qlc.qa)

قطر تسمو ... الأفق حدودي

QATAR LEADERSHIP CENTRE NEWSLETTER

Q2 2025 EDITION



QLC Graduation Ceremony - Class of 2025

April 2025



Under the esteemed patronage of Her Excellency Sheikha Al Mayassa bint Hamad bin Khalifa Al Thani, Chairperson of the Board of Directors, Qatar Leadership Centre (QLC) celebrated the graduation of its 12th cohort of national participants in 2025. This year's graduating class included 142 distinguished Qatari professionals representing various governmental and private sector entities across the country. The ceremony witnessed the graduation of 127 participants from the National Leadership Programs, along with 15 graduates from the Executive Master's in Leadership Program.

The event was attended by several ministers, senior officials, faculty members, and the families of the graduates, with the presence of H.E. Sheikha Al Mayassa bint Hamad bin Khalifa Al Thani and H.E. Sheikh Dr. Abdulla bin Ali bin Saud Al Thani, Vice Chairman and Managing Director.

In her speech, Her Excellency Sheikha Al Mayassa bint Hamad Al Thani highlighted the role of Qatar Leadership Centre in advancing the country's vision towards a knowledge-based economy by promoting a model of ethical and inspiring leadership. She noted that this celebration is not merely an individual recognition, but rather a reflection of a national vision that believes in cultivating leaders. She stated: "Leadership is not a position—it is the ability to inspire others to dream, learn, and take action... Qatar believes in you and awaits your creativity." She also emphasised the values of leadership, saying: "Leadership is integrity in stance, courage in change, resilience in crises, and humility in success."

Her Excellency Sheikha Al Mayassa bint Hamad Al Thani emphasised also that this year's graduates continue leading Qatar's development journey, highlighting their role in preserving the country's gains, and actively contributing to the realisation of Qatar national vision 2030. Furthermore, Her Excellency stressed the achievements of the country in the fields of education, economy and diplomacy, along with Qatar's leadership in launching creative initiatives, and its efforts to empower the Arab voice in media, arts and culture to be present and influential on the global stage.

Established in 2008 by His Highness Sheikh Tamim bin Hamad Al Thani, Qatar Leadership Centre serves as a national platform for leadership development in collaboration with world-renowned universities and institutions, with the aim of preparing future leaders and elevating Qatar's global standing.

News & Events

Meet a Leader: Prof. Aiman Erbad

April 2025



QLC hosted Professor Aiman Erbad, Vice President for Research and Graduate Studies at Qatar University and Professor of Computer Science and Engineering, for a “Meet a Leader” session, sharing his experiences with participants in the Government Leadership Program. This session aimed to enhance participants’ learning styles and enrich interactive dialogue by hosting Qatari leaders.

Qiyadat (Leadership) Program - 2nd Edition Launch

May 2025



The Civil Services and Government Development Bureau, represented by the Institute of Public Administration, launched the second edition of the Qiyadat (Leadership) program, in collaboration with the Qatar Leadership Centre and Duke Corporate Education. The program aims to develop the leadership skills of assistant undersecretaries in government entities, enhancing their leadership capabilities and supporting institutional transformation efforts in the public sector.

Open Discussion: H.E. Engineer Yasser bin Abdullah Al-Jamal

May 2025



His Excellency Engineer Yasser bin Abdullah Al Jamal, Undersecretary of the Ministry of Sports and Youth, was the guest speaker for QLC’s monthly Open Discussion session. He shared insights from his professional journey and leadership experience with program alumni.

QLC Alumni visit to Hamad International Airport

May 2025



In collaboration with the Alumni Association, QLC organized a special visit to Hamad International Airport, offering alumni an opportunity to explore the workflow in the operations management departments, the control Centre, the central area “Orchard”, and passenger lounges, in addition to learning about the security and operational procedures approved at the airport.

Qatar Leadership Centre Signs MoU with Aspen Institute

May 2025



In the presence of HE Vice Chairman and Managing Director of Qatar Leadership Centre (QLC) Sheikh Dr. Abdulla bin Ali bin Saud Al-Thani, QLC signed a memorandum of understanding (MoU) with the Aspen Institute to foster and strengthen mutual collaboration in the fields of leadership development, knowledge exchange, and the design of specialized workshops and seminars Centered on values-based and innovative leadership.

QLC Spotlight - Dialogue Across Differences

May 2025



QLC hosted Dr. Daniel R. Porterfield, President & CEO of the Aspen Institute, Jim Pickup, Vice President and General Counsel of the Aspen Institute, alongside Aspen Senior Advisor Stace Lindsay, and legal strategist Chadia El Meouchi for a spotlight session. Together with QLC alumni, they explored the power of constructive dialogue and embracing diverse perspectives in leadership.

Meet a Leader: Shaikha Nasser Mubarak Al-Nassr

May 2025



Qatar Leadership Centre hosted Shaikha Nasser Mubarak Al-Nassr, Director of the Museum of Islamic Art, in a “Meet the Leader” session tailored for participants of the Rising Leaders Program.

The session featured an enriching discussion on the concepts of cultural leadership and the challenges of working in the cultural sector. It also included the exchange of leadership experiences and insights, as well as a reflection on key milestones and aspects of the guest’s distinguished professional journey in the cultural field.

Upcoming Events

Call for Applications: National Programs 2026

August 2025



Applications for the National Programs 2026 will be open from August 5 - 20, 2025.

Launch of the Young Leaders Program - International Fellowship UNITAR 2025

July 2025

Launch of the Young Leaders Program - Summer Camp 2025

July 2025

Learning Journeys



Learning Module at Harvard University Executive Leaders Program

May 2025



Module Completion & Graduation Ceremony Executive Master's Program in Leadership

May 2025



Learning Journey to Kingdom of Norway Rising Leaders Program

May 2025

Institutional Programs



Financial Management

Learning Trip to South Korea

Digital Transformation

Learning Trip to Washington

Dealing with Media

Principles of Modern Economics

وزارة العدل
Ministry of Justice
دولة قطر • State of Qatar



Innovation and Digital Transformation

Government Financial Management

ديوان الخدمة المدنية والتطوير الحكومي
Civil Service and Government Development Bureau
دولة قطر • State of Qatar



Digital Transformation in Government

Strategic Project Management

وحدة المعلومات المالية
Financial Information Unit



Data-Driven Policymaking

Technology in the Government Sector

Leading teams

Qatar Leadership Centre Partners



Carnegie Mellon University



QLC's approach relies on forming partnerships with reputable local and international organizations, experts from various fields, and governmental bodies to enhance the quality and relevance of our programs. These partnerships contribute to providing an exceptional educational experience for participants.

Follow us on the Qatar Leadership Centre website and social media platforms for the latest news and updates.



www.qlc.qa [qlc.qa](https://www.instagram.com/qlc.qa) [qlc_qa](https://www.x.com/qlc_qa)

You Rise ... Qatar Shines